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Dobrý den, 
omlouvám se za pozdní reakci způsobenou nemocí a pobytem v nemocnici. I tak se 
chci vyjádřit k problematice větrných elektráren, zejména z pohledu jejich umístění 
v obci Moldava, kde jsem starostou. 
 
Nejdříve se musím přiznat, že podporuji zelenou energii, sám jsem majitelem dvou 
FVE na střechách svých rodinných domů. Stejně tak ale musím o sobě říct, že do 
„zeleného“ smýšlení člověka by měla patřit i ochrana přírody. Tyto dva přístupy jsou 
si ale v rozporu podle mého názoru, pokud se uplatňují na jednom místě. Myslím tím 
chránit nějakou přírodní oblast a zároveň do ní zasahovat něčím, co na první pohled 
není vhodné, třebaže se jedná jen o vizuální stránku problému. Stát či kraj by si měl 
umět definovat oblasti, kde chce zachovat přírodu v její maximální „divokosti“ a pak 
jiné oblasti pro rozvoj.  
 
Vím, že existuje mnoho zastánců kombinovat princip ochrany s principem rozvoje, já 
takový názor nesdílím. Taková kombinace mi připadá jako hledat způsob výroby 
hranatého kola. Takové řešení nenadchne příznivce ani jednoho názorového proudu. 
Navíc dle principu „papír snese všechno“ lze v přípravné fázi se na kompromisu 
domluvit, ale v reálném světě takové řešení pak není dosažitelné. Buď mám kružnici, 
kde se nevyskytují rohy, nebo mám nějaký polygon s několika rohy, tedy nejedná se o 
kružnici. 
Z výše uvedeného plyne, že pokud se již stát či kraj rozhodl pro jeden z principu, tedy 
zda rozvoj nebo ochrana, tak má jen dvě smysluplné možnosti. První je se zvoleného 
přístupu dále držet, druhá je ukončit zvolenou strategii a vyhlásit novou. Třetí možnost, 
že začnu kombinovat na jednom území ve stejném čase oba principy, považuji na 
základě výše uvedeného zdůvodnění za nesmysl.  
 
Co se týče Moldavy, zde se již vyskytují chráněné oblasti Natura 2000 a Ptačí oblast. 
Další způsob ochrany je právě připravován, tedy ochranářský princip je jednoznačně 
stanoven a z toho plyne, že by stát či kraj měl definovat jiné oblasti s rozvojovou 
strategií, které v současné době nemají žádnou „zelenou“ ochranu, nebo se taková 
ochrana bude ukončovat. 
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Je mi jasné, že existují projekty, kde rozvojový zásah v chráněné oblasti je nutný 
kombinovat za podmínek minimalizace dopadů. Příkladem jsou liniové stavby. 
Například budoucí rychlostní železnice Praha – Berlín přes Krušné hory nemůže být 
nepovolena jen z důvodu, že pár kilometrů vede chráněným územím, zatímco majoritní 
délka je v území bez ochrany. Vedení v tunelu je ale správné řešení, jak vyhovět 
majoritním vlastnostem a zároveň chráněné území nezměnit. Do této skupiny ale 
nespadají lokální stavby jako větrné elektrárny, u kterých se dá rozpor mezi rozvojem 
a ochranou řešit vhodným umístěním stavby, tedy do území určeného pro rozvoj. 
Pak je ještě vhodné se na celou záležitost podívat ekonomicky a položit si otázku „co 
z toho obec a její obyvatelé budou mít“. Možná i kraj by z toho mohl profitovat. Větrná 
elektrárna rozhodně představuje pro obec zátěž. Vedle diskutabilního optického 
vnímání se jedná určitě o akustiku. Větrné elektrárny moderních rozměrů jsou 
gigantické a tento optický i akustický vliv nelze eliminovat. I z tohoto důvodu by měla 
být stanovena pravidla, jaký kompenzace by ze stavby větrných elektráren měla obec 
mít. 
 
V naší obci se nacházejí obyvatelé s radikálním názorem „nikdy ani jeden větrák“. 
Domnívám se na základě náhodných rozhovorů s obyvateli, že většina preferuje 
ochranu přírody před umístěním větrných elektráren, část z nich je ale připouští za 
podmínek „zajímavé“ kompenzace. Nemalou skupinu obyvatel lze charakterizovat 
přístupem „mě to je jedno“. A pak tu máme pár jedinců, kteří jsou i za každou cenu pro 
větrné elektrárny na Moldavě, protože třeba jsou vlastníky pozemků pro umístění 
stavby a prosazují logicky svůj legitimní ekonomický zájem. 
 
Záměrně jsem se vyvaroval nějakého textu opřeného o právní normy, nařízení či 
vyhlášky. Chtěl jsem sdělit čistě svůj názor. 
 
 
 
 
                                                                       Ing. David Leitermann. Ph.D.,MBA 
        starosta   


